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לנקות את   –והורשתם את הארץ 

 בית ה'
גבולות הארץ, אליה אנו עתידים להכנס. בפסוקים שלפני  בפרשת מסעי התורה משרטטת לנו את  

 התיאור של גבולות הארץ, התורה מצווה עלינו כיצד עלינו לנהוג כאשר אנו נכנסים אליה:

דבר אל בני ישראל ואמרת אלהם כי אתם עברים את הירדן אל 

ארץ כנען. והורשתם את כל ישבי הארץ מפניכם ואבדתם את כל 

מסכתם תאבדו ואת כל במתם תשמידו.  משכיתם ואת כל צלמי  

והורשתם את הארץ וישבתם בה כי לכם נתתי את הארץ לרשת 

אשר  והיה  מפניכם  הארץ  ישבי  את  תורישו  לא  ואם  אתה... 

תותירו מהם לשכים בעיניכם ולצנינם בצדיכם וצררו אתכם על 

להם  לעשות  דמיתי  כאשר  והיה  בה.  ישבים  אתם  אשר  הארץ 

 אעשה לכם. 

יושבי הארץ   והורשת  זרה,  קודם הכניסה לארץ התורה מצווה אותנו על השמדת כל העבודה 

שאם לא נוריש את    מפנינו. בנוסף התורה מזהירה אותנו  

יושבי הארץ, בתחילה הם יהיו לשכים בעינינו ולצנינים  

בצידנו, ולבסוף 'כאשר דימיתי לעשות להם אעשה לכם', 

 והם אלו שיורישו אותנו מהארץ ח"ו.

 מה הסיבה לגירוש הגויים? 

עלולים   אנו  בפרשה,  הכתוב  את  קוראים  אנו  כאשר 

די שהם לחשוב בטעות שאנו מצווים לגרש את הגויים כ

 לא יציקו לנו בארצנו, ורק כך נוכל לשבת בארץ לבטח. 

פי   על  בפרשתנו  הפסוקים  את  קוראים  אנו  כאשר  אך 

הסדר, נראה שהתורה התכוונה שנוריש את יושבי הארץ כדי שלא תישאר עבודה זרה בארצנו.  

לנו ור העבודה זרה היא סיבה מספקת כדי לגרש את הגויים, והפסוקים המתארים מה יקרה  עבי

 'אם לא נוריש את יושבי הארץ' הם תוצאה והעונש על אי הציות לדבר ה'. 

כיוון שארץ ישראל 
מיועדת היא לעבודת 
ה', אין בה מקום לא 
לעבודת אלילים, ולא 
לגויים עובדי אלילים. 
ארץ ישראל כולה 

מיוחדת להיות הבית 
 של ה', ורק של ה'!
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 הוכחה לדבר זה אנו יכולים לראות בפרשת משפטים בה ה' מבטיח שהוא יתן לנו את הארץ:

ושתי את גבלך מים סוף ועד ים פלשתים וממדבר עד הנהר כי 

להם  תכרת  לא  מפניך.  וגרשתמו  הארץ  ישבי  את  בידכם  אתן 

הם ברית. לא ישבו בארצך פן יחטיאו אתך לי כי תעבד  ולאלהי

 את אלהיהם כי יהיה לך למוקש.

הקב"ה מבטיח לנו שהוא יתן לנו את הארץ, אך הוא מצווה אלינו לגרש את הגויים ואוסר עלינו  

ור  עלכרות ברית להם ולאלהיהם. שוב אנו רואים שישנו קשר הדוק בין ישיבתנו בארצנו, לבין בי

 עבודה זרה. 

 כמו כן פוסק הרמב"ם בהלכות עבודה זרה )פרק ז' הלכה א'(:

הנעשה  וכל  ומשמשיה  כוכבים  עבודת  לאבד  היא  עשה  מצות 

בשבילה, שנאמר אבד תאבדון את כל המקומות ונאמר כי אם כה 

תעשו להם וגו'. ובארץ ישראל מצוה לרדוף אחריה עד שנאבד  

רדוף אחריה, אותה מכל ארצנו, אבל בחוץ לארץ אין אנו מצווין ל

שבו  כוכבים  עבודת  כל  נאבד  אותו  שנכבוש  מקום  כל  אלא 

שנאמר ואבדתם את שמם מן המקום ההוא; בארץ ישראל אתה 

בחוץ  אחריהן  לרדוף  מצווה  אתה  ואי  אחריהן  לרדוף  מצווה 

 לארץ. 

שוב אנו רואים שדווקא בארץ אנו מצווים לרדוף אחר עבודה זרה עד שנאבד אותה מכל ארצנו. 

 שר הדוק בין הישיבה בארץ לביעור עבודה זרה. ישנו ק

 הבית של ה'   – ארץ ישראל  

על ארץ ישראל נאמר 'ארץ אשר עיני ה' אלוקיך בה'. ארץ ישראל היא כמו הבית של ה', בה ה'  

'במקום אשר   יבנה בית המקדש  שוכן, ובה הוא בחר שעם ישראל יעבוד אותו. בארץ ישראל 

 ל.  יבחר ה'' בתוך  גבולות ארץ ישרא

 המשנה במסכת כלים )א, ו.( אומרת:
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ארץ ישראל מקודשת מכל הארצות. ומה היא קדושתה? שמביאים 

ממנה העומר והביכורים ושתי הלחם, מה שאין מביאין כן מכל 

 הארצות.

בארץ ישראל יש קדושה מיוחדת ומגידוליה )בשונה משאר הארצות( אנו מקריבים קרבנות בבית 

דת לעבודת ה', גם מכחם של כל המקומות בארץ ישראל אשר  המקדש. כל ארץ ישראל מיוע

מגידוליה   שבפועל  מכך  וגם  המקדש(,  בית  בנין  )לפני  ה''  יבחר  אשר  'המקום  להיות  יכולים 

 מקריבים קרבנות לבית המקדש. 

כיוון שארץ ישראל מיועדת היא לעבודת ה', אין בה מקום לא לעבודת אלילים, ולא לגויים עובדי 

 ישראל כולה מיוחדת להיות הבית של ה', ורק של ה'!אלילים. ארץ 

 ההצדקה שלנו להילחם 

כאשר איננו באים לארץ כדי לעבוד את ה', באופן טבעי מתעוררת שאלה על האחיזה שלנו בארץ. 

יושבי הארץ טוענים כלפינו 'גזולה היא בידכם' ואף אנו חושבים שוודאי הצדק איתם, אך עלינו 

לישיבה   גישתנו  זוהי  כאשר  כלשהו.  במקום  לחיות 

הנפשית היכולת  אותם -בארצנו  להוריש  מוסרית שלנו 

בארץ  אחיזתם  וממילא  ומתעממת,  הולכת  מארצנו 

 הולכת ומתחזקת.  

בשלב הבא הגוים מתחילים להציק לנו ולעקוץ אותנו 

בטענה שזכותם לשבת בארץ חזקה משלנו וכך מתקיים 

 הפסוק 'והיו לשכים בעיניכם ולצנינים בצידכם'. 

לאחר מכן ה' כביכול 'משתכנע' מטענתם של הגויים, 

מצו ישראל  עם  ישראל  שהרי  בארץ  ה'  את  לעבוד  וה 

ואינו מקיים את המוטל עליו ממילא אין לו מקום בארץ  

 'כאשר דימיתי לעשות להם אעשה לכם'.  –ישראל 

אך כאשר אנו נכנסים לארץ ואנו רוצים לעבוד את ה', הציווי להוריש את הגויים ולשרש אחר  

ת ה'. אין בארץ הקודש כל  כאן עובדים א  –העבודה זרה, נראה לנו )ולעולם( טבעי ומתבקש  

כאשר אנו נכנסים 
לארץ ואנו רוצים 

לעבוד את ה', הציווי 
להוריש את הגויים 
ולשרש אחר העבודה 

זרה, נראה לנו 
)ולעולם( טבעי 

כאן  –ומתבקש 
 עובדים את ה'.
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להוות מקום המיוחד   –מקום לאדם או חפץ, המפריעים לנו לקיים את ייעודה של ארץ ישראל  

 לעבודת ה'.  

גויים המעוניינים   גם  בעיני העולם.  יותר תתקבל  ולכן היא  כוחנית,  או  גזענית  זו אינה  טענה 

עם ה', אם הם יעשו זאת    לשבת בארץ יוכלו לעשות זאת כאשר הם יבחרו להיות חלק מהקשר

 לפי ההלכה בתור גירי צדק או גירי תושב. 

 מלחמה על בית ה' 

ישראל.  בארץ  היום  המתנהלת  למלחמה  ללמוד  עלינו  הארץ,  ירושת  על  בפרשתנו  מהציווי 

האם ארץ ישראל תהיה המקום המיועד לעבודת ה'. אם    –המלחמה האמיתית היא סביב השאלה  

שאנו הטענה  מכח  ורק  אך  הצדקה   נלחם  לנו  תהיה  לא  היהודים,  בטחון  על  לשמור  צריכים 

ככל   אך  בצידנו.  וצנינים  בעינינו  לשכים  יהיו  שהם  כך  מהארץ,  המוחלט  לגירושם  אמיתית 

שנילחם מכח ההחלטה לנקות את בית ה', תהיה לנו הצדקה מוסרית מכח התורה למלחמתנו 

 באויב, עד גירושו מן הארץ. 

 לשבתך פעלת ה', במהרה בימינו אמן. מכון   –שנזכה לקיום הפסוק 

 

 ביאור תניא פרק יג 

היכן מתרחשת המלחמה? מה בין מלכים לשופטים? ומהי עבודת  
 אמת? 

 יצרים ונפשות 

דִכְתִיב: "כִי  הָרַע[,  וְיֵּצֶר  יֵּצֶר טוֹב  רוּשׁ,  וָזֶה שׁוֹפְטָן ]פֵּ זֶה  ינוֹנִים  בֵּ רַזַ"ל:  מַאֲמַר  לְשׁוֹן  יוּבַן    וּבָזֶה 

יזוֹ  יַעֲמֹד  י נַפְשׁוֹ". וְלֹא אָמְרוּ זֶה וָזֶה מוֹשְׁלִים חַס וְשָׁלוֹם, כִי כְשֶׁיֵּשׁ אֵּ   לִימִין אֶבְיוֹן לְהוֹשִׁיעַ מִשֹפְטֵּ

צֶר הָרַע בָעִיר קְטַנהָ אֲפִלּוּ לְפִי שָׁעָה קַלָּה, נִקְרָא רָשָׁע בְאוֹתָהּ שָׁעָה.  צֶר  אֶלָּא הַיֵּ   שְׁלִיטָה וּמֶמְשָׁלָה לַיֵּ

ן יָכוֹל לִהְי  ר דַעְתּוֹ בַמִשְׁפָט, וְאַף עַל פִי כֵּ ט וְדַיָן הָאוֹמֵּ ינוֹ רַק עַל דֶרֶךְ מָשָׁל כְמוֹ שׁוֹפֵּ וֹת שֶׁלֹּא  הָרַע אֵּ

ק עָלָיו וְצָרִיךְ לְהַכְ  ט וְדַיָן הַחוֹלֵּ ינֵּיהֶם וַהֲלָכָה  יִהְיֶה פְסַק הֲלָכָה כָךְ לְמַעֲשֶה, מִפְנֵּי שֶׁיֵּשׁ עוֹד שׁוֹפֵּ רִיעַ בֵּ

י הַמַכְרִיעַ.   כְדִבְרֵּ
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את היצר הטוב והיצר הרע. עד לכאן הכרנו  –לראשונה בספר התניא  –בפרק שלנו אנו פוגשים 

ואת תכונותיהם. כעת עלינו לשאול: במה שונים היצרים    –האלֹקית והבהמית    –את שתי הנפשות  

נקוד שישנה  לב  נשים  נתבונן  כאשר  בנוגע  מהנפשות?  להדגיש  רוצה  הזקן  ה אחת שאדמו"ר 

ליצרים, והיא שהיצרים הם שופטים ולא מושלים. למה זו נקודה כל כך מהותית? כדי שנוכל  

 לענות על השאלה הזו כדאי שנתקדם הלאה:

ר בוֹ, וּמִיָד חוֹ  ב עוֹלֶה לַמֹחַ לְהַרְהֵּ הַלֵּּ ב, וּמֵּ ר דַעְתּוֹ בֶחָלָל הַשְמָאלִי שֶׁבַלֵּּ צֶר הָרַע אוֹמֵּ ק עָלָיו  כָךְ הַיֵּ לֵּ

נִי, שֶׁהוּא הַנֶפֶשׁ הָא   ט הַשֵּ בֶחָלָל  ־ הַשוֹפֵּ ט  צֶר  לֹהִית שֶׁבַמֹחַ הַמִתְפַשֵּ ב, מְקוֹם מִשְׁכַן הַיֵּ הַיְמָנִי שֶׁבַלֵּּ

 טוֹב. 

משכנם של היצרים, הטוב והרע, הוא בלב; היצר הטוב 

בחלל הימני והיצר הרע בחלל השמאלי. אך שתי הנפשות  

שוכנות במח, והתפשטות הנפש במח הופכת להיות 'יצר' 

שכלית;   עולם  תפיסת  מייצג  לא  הרע  היצר  הלב.  בחלל 

נמש פשוט  גם הוא  הטוב  היצר  העולם.  לתאוות  לרע,  ך 

כך   לא מבטא שכל אלֹקי, אלא נמשך לכיוון השני,  הוא 

 שפתאום האדם מרגיש שלא בא לו להיות בהמה...  

בניגוד לשני היצרים, המושכים לכאן ולכאן, שתי הנפשות  

מייצגות תפיסת עולם מוחלטת. היצרים הם שני שופטים 

ל"שני מלכים נלחמים    טהמביעים את דעתם, אך את שני הנפשות ממשיל אדמו"ר הזקן בפרק  

על עיר אחת". מצד הנפש האלוקית אין שום מקום לרע, ומצד הנפש הבהמית אין שום מקום  

 קב"ה. וכל זה למה? מפני שהן במֹח, הן תפיסת עולם.  ל

מבואר שמשכנה   טלכאורה, על מה שאמרנו ששתי הנפשות שוכנות במֹח יש קושיא, שהרי בפרק  

אדמו"ר   ו. אך יש לדון על קביעה זו, שכן בפרק  1של הנפש הבהמית הוא בלב )ומהלב עולה למֹח(

 
בַחֲלַל שְמָאלִי שֶׁהוּא  וְהִנֵּה מְקוֹם מִשְׁכַן נֶפֶשׁ הַבַהֲמִית  "  1 ב,  ל הוּא בַלֵּּ יִשְרָאֵּ שֶׁמִקְלִפַת נֹגַהּ בְכָל אִישׁ 

ב,  ן בַלֵּּ יהֶן הֵּ ן כָל הַתַּאֲוֹת וְהִתְפָאֲרוּת וְכַעַס וְדוֹמֵּ א דָם, וּכְתִיב: "כִי הַדָם הוּא הַנֶפֶשׁ". וְלָכֵּ ן  מָלֵּ ב הֵּ הַלֵּּ וּמֵּ
ר בָהֶן וּלְהִתְחַכֵּם בָהֶן, כְמוֹ שֶׁהַדָם מְקוֹרוֹ  מִתְפַשְטוֹת בְכָל הַגּוּ ף, וְגַם עוֹלֶה לַמֹחַ שֶׁבָרֹאשׁ לַחֲשֹׁב וּלְהַרְהֵּ

בָרִים, וְגַם עוֹלֶה לַמֹחַ שֶׁבָרֹאשׁ ט לְכָל הָאֵּ ב מִתְפַשֵּ הַלֵּּ ב וּמֵּ    ".בַלֵּּ
 

מצד הנפש האלוקית 
אין שום מקום לרע, 
ומצד הנפש הבהמית 

אין שום מקום 
לקב"ה. וכל זה למה? 

הן מפני שהן במֹח, 
 תפיסת עולם.
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. אז מהי בעיקר הנפש הבהמית? מֹח  2השכל הזקן כותב שהמידות של הנפש הבהמית נולדות מ

 או לב?  

הד ממכלול  העולה  שהתמונה  הנפש נראה  כזו:  היא  ברים 

עולם במח.  להיות תפיסת  הבהמית היא איך שחלל הלב הופך 

כאשר הנפש הבהמית היא רק לב היא נקראת 'יצר הרע', וכאשר 

 היא הופכת להיות תפיסת עולם היא נקראת 'נפש בהמית'. 

הרווחת  ההשקפה  זו  הלב?  על  שמבוססת  עולם  תפיסת  מהי 

פש הבהמית מכירה בכך  אצלנו, המזהה את האישיות עם הלב. הנ

שישנן תאוריות יפות )וגם צודקות( שמשדר המח על הקשר עם  

הקב"ה, אבל האדם עצמו הוא הלב המתאווה לעולם הזה, ולכן  

אותו.  מייצג  שלא  מה  בפני  להתכופף  ממנו  לצפות  ניתן  לא 

זו   –ההסתכלות על הנפש האלוקית כתיאוריה מנותקת ומרוחקת  

הבהמית. שוב, חשוב להדגיש,   תמצית תפיסת העולם של הנפש

לא מדובר על תחושה, אלא על תפיסת עולם מוחלטת שמשכנה  

 במֹח.  

מופיע   הנפשות  שתי  של  מהותם  על  שקיבלנו  החדש  המבט 

 בצורה מפורשת בתורה אור. כדאי שנראה את הדברים בלשונו של אדמו"ר הזקן:  

נודע שיש בכל אדם ב'   ביאור ענין יצר טוב ויצר הרע הוא כי 

לשנים,  מתחלקת  נפש  וכל  ונפש הבהמית.  נפש אלהית  נפשות 

. כי נפש האלהית והנה עיקר הנפש הוא השכלשהם שכל ומידות.  

עיקרה היא נפש המשכלת ומתבוננת תמיד ומשגת באור אין סוף 

ב"ה ואין לה השכלה אחרת. והמידות אהבה ויראה הנולדות מן  

וכן   טוב.  יצר  בשם  הנקראות  הן  זו  והשגה  נפש השכל  עיקר 

שהן   הבהמית היא המשכלת ומשגת גשמיות עולם הזה וחומריותן

 
ן שֶׁבַע  הַנֶפֶשׁ דְסִטְרָא אַחֲרָא מִקְלִפַת נֹגַהּ הַמְ "  2 עֶשֶר כִתְרִין דִמְסָאֲבוּתָא, שֶׁהֵּ לֻבֶשֶׁת בְדַם הָאָדָם כְלוּלָה מֵּ

לָק לְשָׁלֹשׁ שֶׁהֵּ  כֶל הַמוֹלִידָן, הַנֶח  יל, וְשֵּ אַרְבַע יְסוֹדוֹת רָעִים הַנִזְכָרִים לְעֵּ ן חָכְמָה  מִדוֹת רָעוֹת הַבָאוֹת מֵּ
כֶל  בִינָה וָדַעַת, מְקוֹר הַמִדוֹת. רֶךְ הַשֵּ ן לְפִי עֵּ  ". כִי הַמִדוֹת הֵּ

הנפש הבהמית 
מכירה בכך שישנן 
תאוריות יפות )וגם 
צודקות( שמשדר 
המח על הקשר עם 
הקב"ה, אבל האדם 
עצמו הוא הלב 
המתאווה לעולם 
הזה, ולכן לא ניתן 

לצפות ממנו 
להתכופף בפני מה 
 שלא מייצג אותו.
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זה לעומת זה לעומת נפש האלהית. שהשכל המלובש בענינים 

 גשמיים הוא הפך ממש מן השכל שבנפש האלהית )לח, ב(. 

 שופטים ומלכים 

לאחר שאימצנו את ההסתכלות הנכונה על שתי הנפשות, אנו יכולים לחשוב מחדש על השאלה 

מדוע חשוב כל כך לאדמו"ר הזקן להדגיש ששני היצרים הם שופטים ולא    – ששאלנו בהתחלה  

מושלים? כפי שכבר אמרנו, החילוק בין שופט למלך ומושל הוא ששופט רק מביע את דעתו אך  

לא נלחם עליה, ומלך הוא מי שמחליט בדעתו וגם נלחם כדי שהחלטתו תתבצע. אדמו"ר הזקן  

ר הטוב ליצר הרע לא מתחוללת המלחמה האמתית, כי הם רק שופטים. מלמד אותנו שבין היצ

המלחמה האמתית היא במח; בין תפיסת העולם של הנפש האלוקית לתפיסת העולם של הנפש  

 הבהמית, שם שני מלכים נלחמים על העיר הקטנה. 

  האם בא לי  –בדרך כלל אנחנו חושבים שהמלחמה היא בעיקר על השאלה "לאיפה אני נמשך" 

ללכת על התאוות )יצר הרע(, או שבא לי להתעלות על עצמי, להתחיל להקשיב למֹח ולא להיות 

הטוענת  הבהמית,  הנפש  של  העולם  תפיסת  פרי  היא  זו  מחשבה  אך  הטוב(.  )יצר  בהמה 

שהמלחמה נטושה בין המח ללב. כאשר האדם נתון בתפיסת עולם זו, הניצחון מובטח לנפש  

לא אוהב שהמח שולט עליו. לכן, גם אם לעיתים הלב יחוש רצון  הבהמית. שכן הלב, כמובן,  

לו להיות בהמה, תחושה זו תתפוגג במהרה לטובת תחושת המשיכה   כי נמאס  להקשיב למח 

 לתאוות העולם שמצטיירת כ'אותנטית' יותר.   

תפיסת העולם שמלמד אותנו אדמו"ר הזקן מעבירה את זירת הקרב מהלב למֹח. המלחמה היא 

שת ניקח בין  אם  הרי  הכרעה.  דרושה  ובה  חורמה,  מלחמת  מתנהלת  ביניהם  במֹח,  תפיסות  י 

לדוגמה אדם שלפניו דבר מאכל שהוא מחבב ביותר, אך הוא יודע )בשכלו( שבתוך המאכל טמון 

רעל, לאותו אדם לא תהיה שום משיכה לאותו מאכל. להיפך, הוא ייגעל ממנו... מכך אנו למדים  

הלב לא מפריע כלל. הנפש האלוקית טוענת שכאשר במֹחֹו של    –כל  שכאשר ישנה בהירות בש

שום  אליהם  לו  תהיה  לא  )רעל!(  מה'  אותו  מפרידות  הזה  העולם  בהיר שתאוות  יהיה  האדם 

 משיכה. 

 על מה נלחמים? 

לאחר שהתרצינו להתמקד בזירת הקרב האמתית, אנו יכולים להתחיל להעמיק בהבדל התהומי  

שתי   בין  המחלוקת  נקודת  בעצם?  פה  נלחמים  מה  על  היריבות.  העולם  תפיסות  שתי  שבין 
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מהקב"ה או מהעולם. הנשמה     –הנפשות היא ביחס לשאלה מאיפה האדם מקבל את החיות שלו  

ה שה' רוצה אותה, והיא מחיה את הגוף; לעומתה, הנפש הבהמית  טוענת שכל הקיום שלה הוא מ

 טוענת שהנשמה היא חסרת קיום, והיא זקוקה לגוף שיקיים אותה. 

דוגמא את החילוק בין תפיסות העולם ביחס למבט  נִקח כ

על מהותה של האכילה. הנפש הבהמית חושבת שכדי לחזק  

מזין   אוכל  שיותר  כמה  לגוף  להכניס  צריך  אני  עצמי  את 

ומשובח. כל מיני דברים. לעומתה, הנפש האלֹקית מסתכלת  

להתעלות  לה  מאפשר  לגוף  שנכנס  האוכל  לגמרי;  אחרת 

שהיא   אלוקית  אליה  לחוויה  להגיע  יכולה  הייתה  לא 

בלעדיו. הנשמה מרגישה שהיא לא קיימת מצד עצמה, ורק  

הקב"ה מקיים אותה; אך האוכל הגשמי משקף את הקב"ה 

שמציאותו מעצמותו, ולכן הוא מאפשר לה לשים לב שיש 

 במציאות משהו יותר אלוקי מאשר החוויה האישית שלה. 

שהמלח לכך  ה'  בעבודת  מעשית  משמעות  גם  מה  יש 

מתרחשת בתוך המֹח בין שתי תפיסות עולם ולא בין המֹח 

על   להתגבר  לא  נכון  יהיה  רבות  פעמים  טעים,  מעדן  לאכול  לנו  יתחשק  למשל  כאשר  ללב. 

התאווה אלא להתרצות לאכול את המעדן, והאכילה תהיה חלק מעבודת ה'. ומה הטעם לכך?  

כע שאנו  מה  את  לאכול  ולא  עצמנו  את  לרסן  נצטרך  אם  לחשוב  שכן  עלולים  אנו  רוצים,  ת 

שהמלחמה היא בין המֹח ללב, ובכך להפסיד סופית במערכה: הרי אם נימנע לאכול את המעדן  

נרגיש שהלב מאוד רצה לממש את תאוות ליבו, לעומת המֹח שמנע זאת ממנו וריסן אותו. אבל 

ת לעסוק בבהירות  אם נזרום בפועל עם התאווה בלי לעשות ממנה עניין רציני, נהיה פנויים נפשי

 השכלית הנדרשת, ובאימוץ תפיסת העולם של הנפש האלוקית. 

 ה' מאיר לנפש האלוקית 

אלא שלבינוני קשה להשתחרר מההזדהות שלו עם הלב, והוא ממאן לקבל את העובדה שהמֹח  

הוא העיקר, ושם הוא אמור להניח את עצמו. כדי להצליח בכך, הוא חייב את הקדוש ברוך הוא. 

 אומר אדמו"ר הזקן:    וכפי ש

כאשר למשל יתחשק 
לנו לאכול מעדן 

טעים, פעמים רבות 
יהיה נכון לא להתגבר 

על התאווה אלא 
להתרצות לאכול את 
המעדן, והאכילה 
תהיה חלק מעבודת 

 ה'.
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א הַ  צֶר טוֹב, כְמַאֲמַר רַזַ"ל: "אִלְמָלֵּ י הַמַכְרִיעַ, הוּא הַקָדוֹשׁ בָרוּךְ הוּא הָעוֹזְרוֹ לְהַיֵּ קָדוֹשׁ  וַהֲלָכָה כְדִבְרֵּ

אִיר אוֹר ה' עַל   זֶר הִיא הַהֶאָרָה שֶׁמֵּ ין יָכוֹל לוֹ". וְהָעֵּ לֹהִית לִהְיוֹת לָהּ  ־ נֶפֶשׁ הָא  בָרוּךְ הוּא עוֹזְרוֹ אֵּ

יל.   יִתְרוֹן וּשְׁלִיטָה עַל סִכְלוּת הַכְסִיל וְיֵּצֶר הָרַע, כִיתְרוֹן הָאוֹר מִן הַחֹשֶׁךְ כַנִזְכָר לְעֵּ

איך נכנס פה לפתע הקב"ה למשוואה? דיברנו על היצר הרע והיצר הטוב, על הנפש האלוקית 

הוא המכריע? אלא שהבינוני מצידו לא יכול להסתכל  והנפש הבהמית, ומה הכוונה שהקב"ה  

על הנפש האלוקית ככזו שיכולה להכריע; שהרי, כפי שאמרנו, הבינוני מזוהה עם הלב שלו,  

 ו"הנפש הבהמית היא היא האדם עצמו בבינונים" )פרק כט(. 

' על מנת שהבינוני יהיה מסוגל לצאת מעצמו ולהזדהות עם הנפש האלוקית עליו לשים את ה

כי אז הבינוני מסוגל  יתרון על הרע,  לנגד עיניו. כאשר ה' מאיר לנפש האלוקית היא מקבלת 

 לחוש בכך שהנפש האלוקית היא ממשית יותר מהמציאות שלו. 

 צדיק גמור וצדיק שאינו גמור 

כְתוֹלַדְתּוֹ   בְתָקְפוֹ  ינוֹנִי הוּא  בַבֵּ הַשְמָאלִי  שֶׁבֶחָלָל  שֶׁהָרַע  אַחַר  מֵּ י  אַךְ  תַּעֲנוּגֵּ לְכָל  תַּאֲוָה  לְהִתְאַוּוֹת 

י הַטוֹב וְלֹא נִדְחָה מִמְקוֹמוֹ כְלָל  ל בְמִעוּט לְגַבֵּ ין לוֹ שְׁלִיטָה וּמֶמְשָׁלָה    עוֹלָם הַזֶה, וְלֹא נִתְבַטֵּ רַק שֶׁאֵּ

ד לִימִ  י הַגּוּף, מִפְנֵּי הַקָדוֹשׁ בָרוּךְ הוּא הָעוֹמֵּ בָרֵּ ט בְאֵּ לֹהִית, לְהִתְפַשֵּ אִיר לַנֶפֶשׁ הָא  ר וּמֵּ  ין אֶבְיוֹן וְעוֹזֵּ

מתייחס אדמו"ר הזקן לצדיק שאינו   "ולא נתבטל במעוט לגבי הטוב" ניתן להסביר שבמילים  

כוונתו לצדיק גמור. אצל הצדיק שאינו גמור הרע "ולא נדחה ממקומו כלל"  גמור; ואילו במילים  

תר שכאשר מתווסף איסור לתוך תערובת שיש בה בטל לטוב, אך אנו מכירים מהלכות איסור והי

'היעלמות'  אינו  לכך שהביטול  וזו ראיה  וניעור",  "חוזר  איסור שהתבטל הדין הוא שהאיסור 

לטוב   מי שהרע שלו התהפך  הוא  הגמור  הצדיק  מסוים.  במובן  קיים  עדיין  הוא  אלא  גמורה, 

 . 3ממש 

 היה בעיניך כרשע 

ן נִקְרָא כְרָשָׁע, כְמַאֲמַ  ינֶיךָ כְרָשָׁע".  לָכֵּ יֵּה בְעֵּ ר רַזַ"ל: "אֲפִלּוּ כָל הָעוֹלָם כֻלּוֹ אוֹמְרִים לְךָ צַדִיק אַתָּה ה 

ינוֹנִי, וְלֹא לְהַאֲמִין לְהָעוֹלָם שֶׁאוֹמְרִים שֶׁהָרַע שֶׁבוֹ נִתְ  ל  וְלֹא רָשָׁע מַמָשׁ, אֶלָּא שֶׁיַחֲזִיק עַצְמוֹ לְבֵּ בַטֵּ

 
לפי זה אולי המילים "ולא נדחה ממקומו כלל" לא מדברים על הצדיק הגמור, כיון שאצלו הרע לא   3

 רע נדחה אלא גם התהפך. וצ"ע.  
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שֶׁ  הַטוֹב,  י  בְתָקְפוֹ  לְגַבֵּ הוּא  הָרַע  שֶׁל  וְעַצְמוּתוֹ  מַהוּתוֹ  כְאִלּוּ  ינָיו  בְעֵּ יִהְיֶה  אֶלָּא  צַדִיק,  גַת  מַדְרֵּ זוֹ 

 וּבִגְבוּרָתוֹ בֶחָלָל הַשְמָאלִי כְתוֹלַדְתּוֹ, וְלֹא חָלַף וְהָלַךְ מִמֶנוּ מְאוּמָה,  

ם לו שהוא צדיק אסור לו להאמין חז"ל מדריכים את האדם שאפילו אם כל העולם כולו אומרי

להם, ועליו לחשוב על עצמו שהוא רשע. כל העולם אומרים לו שהוא צדיק כי הם רואים את 

ההתנהגות שלו בה הוא באמת שלם, אך עליו לשים לב בינו לבין עצמו שהרע הפנימי שלו עדיין  

 קיים. 

 הרע מתחזק 

ךְ הַזְ  ר בְהֶמְשֵּׁ ק יוֹתֵּ ה בַאֲכִילָה וּשְׁתִיָה וּשְׁאָר עִנְיְנֵּי עוֹלָם הַזֶה.  וְאַדְרַבָה נִתְחַזֵּ שׁ בוֹ הַרְבֵּ  מַן שֶׁנִשְׁתַּמֵּ

אדם מבוגר שמימש במשך ימי חייו את המשיכה שלו לתאוות העולם הזה נאחז בתוך הגוף יותר  

בן  שאדם  במוחש  לראות  ניתן  רב.  זמן  במשך  שלו  ברע  להשתמש  הספיק  שלא  צעיר  מאדם 

שלושים. האדם המבוגר נתון במשך  -שישים עלול להגיע לייאוש יותר מאדם בן עשרים-םחמישי

זמן רב ברצון לקבל חיוּת, והנה הוא מגלה שהוא לא השיג שום דבר. אכן, במידה ואדם מוותר 

 הרע שלו לא מתחזק, ואין סיבה שיגיע לייאוש.  –מגיל צעיר על המשיכה לתאוות העולם הזה 

 שליטה על הלבושים 

ין זוֹ הוֹכָחָה כְלָל שֶׁנִדְחָה הָרַע מִמְ  קוֹמוֹ,  וְאַף מִי שֶׁבְתוֹרַת ה' חֶפְצוֹ וְיֶהְגֶּה בָהּ יוֹמָם וָלַיְלָה לִשְׁמָהּ, אֵּ

לְּבוּשָׁיו  אֶלָּא יָכוֹל לִהְיוֹת שֶׁמַהוּתוֹ וְעַצְמוּתוֹ הוּא בְתָקְפוֹ וּבִגְבוּרָתוֹ בִמְקוֹמוֹ בֶחָלָל הַשְמָאלִי, רַק שֶׁ 

וְהַיָדַיִם וּשְׁאָר אֵּ  וְהַפֶה  בַמֹחַ  מִתְלַבְשִׁים  ינָן  הַבַהֲמִית אֵּ נֶפֶשׁ  שֶׁל  וּמַעֲשֶה  מַחֲשָׁבָה דִבוּר  ם  י  שֶׁהֵּ בָרֵּ

ן נֶפֶשׁ הָא   ב. וְלָכֵּ שֶׁבַמֹחַ מוֹשֶׁלֶת בְעִיר  לֹהִית  ־ הַגּוּף, מִפְנֵּי ה' שֶׁנָתַן שְׁלִיטָה וּמֶמְשָׁלָה לַמֹחַ עַל הַלֵּּ

ם   י הַגּוּף כֻלָּם, שֶׁיִהְיוּ לְבוּשׁ וּמֶרְכָבָה לִשְׁלֹשֶׁת לְבוּשֶׁיהָ שֶׁיִתְלַבְשׁוּ בָהֶם, שֶׁהֵּ בָרֵּ מַחֲשָׁבָה  קְטַנָה, אֵּ

 דִבוּר וּמַעֲשֶה שֶׁל תַּרְיָ"ג מִצְוֹת הַתּוֹרָה. 

 אהבתו של הבינוני 

ין לָהּ שְׁלִיטָה וּמֶמְשָׁלָה עַל מַהוּתָהּ וְעַצְמוּתָהּ שֶׁל נֶפֶשׁ  ־ צְמוּתָהּ שֶׁל נֶפֶשׁ הָא  אֲבָל מַהוּתָהּ וְעַ  לֹהִית אֵּ

ינוֹנִי, כִי אִם בְשָׁעָה שֶׁאַהֲבַת ה' הִיא בְהִתְגַּלּוּת לִבוֹ בְעִתִּים מְזמָֻנִים, כְמוֹ בִשְׁ  עַת הַתְּפִלָּה  הַבַהֲמִית בַבֵּ

מָץ",  וְכַיוֹ  ינָהּ רַק שְׁלִיטָה וּמֶמְשָׁלָה לְבַד, כְדִכְתִיב: "וּלְאֹם מִלְאֹם יֶא  א בָהּ. וְאַף גַּם זֹאת הַפַעַם אֵּ צֵּ

ל וּכְשֶׁזֶה קָם וכו'. שֶׁנֶפֶשׁ הָא   לֹהִית מִתְאַמֶצֶת וּמִתְגַּבֶרֶת עַל נֶפֶשׁ הַבַהֲמִית בִמְקוֹר  ־ כְשֶׁזֶה קָם זֶה נוֹפֵּ
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שׁ הַגְּ  י אֵּ ין סוּף בָרוּךְ הוּא וּלְהוֹלִיד אַהֲבָה עַזָה לַה' כְרִשְׁפֵּ   בוּרוֹת, שֶׁהִיא בִינָה, לְהִתְבוֹנֵּן בִגְדֻלַּת אֵּ

 בֶחָלָל הַיְמָנִי שֶׁבְלִבוֹ, וְאָז אִתְכַפְיָא סִטְרָא אַחֲרָא שֶׁבֶחָלָל הַשְמָאלִי.  

אדמו"ר הזקן מתאר מצב שבו גם אצל הבינוני אין שום משיכה 

הזה   נתבונן    –לעולם  כאשר  לבו.  בהתגלות  ה'  כאשר אהבת 

לבינוני. היטב נגלה שמדובר על אהבת ה' מסוימת, המתאימה 

, זו "מתאמצת ומתגברת"ראשית, הנפש האלֹקית מתוארת פה כ

אהבה   של  אלא  וממילאית;  טבעית  אהבה  של  תכונה  איננה 

"במקור  המגיעה על ידי מאמץ והתגברות. בנוסף, הנפש נתונה  

הגבורות, שהיא בינה, להתבונן בגדולת אין סוף ברוך הוא".  

והב הבינה,  כנגד  היא  ה'  בגדולת  מקור  ההתבוננות  היא  ינה 

זאת   מסביר  הזקן  אדמו"ר  עצמן?  הגבורות  ומהם  הגבורות. 

ב נִשְׁבָרבפרק לא: "  שֶׁהִיא חִיוּת מִבְחִינַת גְּבוּרוֹת ...  מְרִירוּת וְלֵּ

יהֶן.  מִשְׁתֵּּ כָלוּל  ב  הַלֵּּ כִי  חֲסָדִים,  מִבְחִינַת  וְהַשִמְחָה   קְדוֹשׁוֹת, 

לְעוֹ  צָרִיךְ  לְעִתִּים,  י וְהִנֵּה  כְדֵּ הַקְדוֹשׁוֹת,  גְּבוּרוֹת  בְחִינַת  ר  רֵּ

ם בְחִינַת נֶפֶשׁ הַבַהֲמִית וְיֵּצֶר הָרָע ". הגבורות הקדושות ממתיקות את הדינים. לְהַמְתִּיק הַדִינִים, שֶׁהֵּ

הם הנפש הבהמית והיצר הרע, המושכים את האדם אליהם למרות שהוא לא רוצה,   "דינים" ה

שממתיקות אותם הם המרירות על הדינים. אצלנו וה"גבורות הקדושות"  ולכן הם 'דנים' אותו;  

המרירות, שהיא ההתבוננות בגדולת ה'. בהתבוננות  -אדמו"ר הזקן מדבר על המקור של הגבורות

 לא מורגשת מרירות, אך עדיין ישנה התאמצות והתגברות.  

הגב במקור  היא  הבינוני  לנו שההתבוננות של  מסביר  הזקן  מתכוון  כאשר אדמו"ר  הוא  ורות, 

 שנשים לב לשייכות של הבינוני לרע גם כאשר הוא במצב של אהבת ה'.  

כאמור, ישנן שלוש מדרגות של שייכות לרע: דינים, גבורות ומקור הגבורות. כאשר אדם שרוי  

בדינים )נפש הבהמית ויצר הרע( שייכותו לרע מובהקת; בשעה שהאדם מעורר את הגבורות  

הרע( הוא מתעלה יותר, אך עדיין הרע ניכר. ובזמן שהבינוני עולה למקור    הקדושות )מרירות על

הגבורות )אהבת ה' בהתגלות ליבו( הרע כבר ממש ישן, אך הוא עדיין קיים. העובדה שהבינוני  

נדרש להתאמץ על מנת להתבונן בגדולת ה' ולהתעורר באהבה היא הביטוי לכך שהרע קיים 

הבינוני מלא באהבה לה' הוא חש שהיא לא טבעית לו, וברגע  אפילו במדרגה זו. גם תוך כדי ש

 שהוא יפסיק להתאמץ היא תיפסק והוא יחזור להימשך לעולם הזה. 

האהבה של הבינוני 
היא "כרשפי אש" כי 
היא באה לשרוף את 
כל העולם; בשונה 
מהצדיק הגמור 

שאוהב את ה' "אהבה 
בתענוגים", כי העולם 

נחשב  בכלל לא
 בעיניו
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כי היא באה לשרוף את כל העולם; בשונה מהצדיק הגמור  "כרשפי אש"  האהבה של הבינוני היא  

ני, בתפלתו, נמצא  שאוהב את ה' "אהבה בתענוגים", כי העולם בכלל לא נחשב בעיניו. הבינו

בתנועת־נפש של בריחה מהעולם, ביציאה ממקומו הטבעי. תחושה זו של הבינוני היא ההוכחה  

 הברורה ביותר לכך שהוא לא בעל הבית על הנפש הבהמית שלו, שהרי בעל הבית מרגיש בבית... 

 חוזר וניעור 

בְקִרְבִי", וְהוּא מוֹאֵּ  מַר בוֹ: "וְלִבִי חָלָל  ינוֹנִי, אֶלָּא בַצַדִיק שֶׁנֶא  י בַבֵּ ל לְגַמְרֵּ נִתְבַטֵּ ס בָרַע  אֲבָל לֹא 

ינ  יל. אֲבָל בַבֵּ וֹנִי הוּא דֶרֶךְ  וְשֹוֹנְאוֹ בְתַכְלִית הַשִנְאָה וְהַמִיאוּס, אוֹ שֶׁלֹּא בְתַכְלִית הַשִנְאָה כַנִזְכָר לְעֵּ

ן בֶחָלָל הַשְמָ  ינוֹנִי הוּא כְיָשֵּׁ עוֹר מִשְׁנָתוֹ, כָךְ הָרַע בַבֵּ ן, שֶׁיָכוֹל לַחֲזֹר וְלֵּ אלִי בִשְׁעַת  מָשָׁל כְאָדָם שֶׁיָשֵּׁ

ר  ר בְאַהֲבַת ה', וְאַחַר כָךְ יָכוֹל לִהְיוֹת חוֹזֵּ  וְנֵּעוֹר.    קְרִיאַת שְׁמַע וּתְפִלָה שֶׁלִּבוֹ בוֹעֵּ

לחדור   שעלול  מבחוץ  רע  על  מדובר  בו  גמור,  שאינו  הצדיק  של  וניעור"  מה"חוזר  בשונה 

לתערובת ולעורר את הרע כמקודם, אצל הבינוני מדובר על כך שהרע יכול להתעורר מעצמו, 

כמו אדם שמתעורר משינתו מעצמו גם ללא גורם חיצוני. בהלכות איסור והיתר הדוגמה לכך  

שנו איסור שהתבטל בתערובת, ובשלב מסוים האדם מחשיב את הרע שהתבטל. היא כאשר י

 החשבת הרע בדעתו של האדם גורמת לו להיות "חוזר וניעור" מעצמו. 

הרע אכן בטל; אך כאשר    -כך גם אצל הבינוני: כאשר הוא נתון באהבת ה' ואינו מחשיב את הרע  

 יחזור הרע ויתעורר.   –חשוב בעיניו המוחין יהיו פחות בהירים והעולם הזה יחזור להיות 

 שביק חיי לכל בריה 

הּ מִגִּירְסָא וּבְתוֹרַת ה' חֶפְצוֹ יוֹמָם וָלַיְ  ק פֻמֵּ ינוֹנִי, אַף דְלָא פָסֵּ ן הָיָה רַבָה מַחֲזִיק עַצְמוֹ כְבֵּ לָה,  וְלָכֵּ

קָה לַה' בְאַהֲבָה רַבָה כְבִשְׁעַת קְרִיאַת שְׁמַע וּתְפִלָּה, וְנִדְמֶ  ה  בַחֲפִיצָה וַחֲשִׁיקָה וּתְשׁוּקָה וְנֶפֶשׁ שׁוֹקֵּ

ל אָדָם כָל הַיוֹם כֻלּוֹ.  ל כָל הַיוֹם, וּכְמַאֲמַר רַזַ"ל: הַלְוַאי שֶׁיִתְפַלֵּּ ינוֹנִי הַמִתְפַלֵּּ ינָיו כְבֵּ    בְעֵּ

, הביא אדמו"ר הזקן את הדיון בין רבה לאביי שמופיע בגמרא. רבה  אבפתיחת הספר, בפרק  

"לא שביק מר חיי לכל בריה". גם בלי    –העיד על עצמו שהוא בינוני, ואביי אמר לו בתגובה  

להיכנס לפרטי המשא ומתן ביניהם אפשר להגיד נקודה אחת חשובה. מדברי רבה היה נשמע  

שעבודת ה' היא דבר רחוק שלא כל אחד יכול להגיע אליו, ולכן אביי לא היה מרוצה מדבריו, כי  

לֶיךָכִי קָרוֹב "  –עבודת ה' באמת קרובה לכולם   ".  אֹדהַדָבָר מְ  אֵּ
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בדומה לרוחו של אביי, אדמו"ר הזקן ייסד את ספרו על הפסוק "כי קרוב אליך הדבר מאד",  

ותפקידו לבאר איך כל אחד יכול לעבוד את ה'. אמנם, בקריאה שטחית של הספר עלול הקורא  

להסתכל על אדמו"ר הזקן כ'רבה' שמדבר על מדרגות גבוהות שלא ניתנות להשגה; כדי למנוע 

ה הזו, מובאת תגובתו השלילית של אביי לדברי רבה מיד בתחילת הספר, כדי שנדע  את המחשב

 שאדמו"ר הזקן הולך פה בדרכו. 

הזקן   אדמו"ר  של  דרכו  ביטוי  לידי  באה  שלפנינו  בקטע  בריה"    – גם  לכל  חיי    – ש"שביק 

 המדגישה שעבודת ה' קרובה לכולם:

 עבודת אמת 

י   ינוֹנִים בִשְׁעַת הַתְּפִלָּה עַל יְדֵּ וְהִנֵּה מִדַת אַהֲבָה זוֹ הָאֲמוּרָה בַבֵּ

הָא   הַנֶפֶשׁ  לְגַבֵּ ־ הִתְגַּבְרוּת  הִנֵּה  כו',  הַצַדִיקִים  לֹהִית  גַת  מַדְרֵּ י 

ם   בְשֵּׁ את  נִקְרֵּ זוֹ  אַהֲבָה  בְחִינַת  ין  אֵּ לַאֲמִתּוֹ  מֶת  בֶא  ה'  י  עוֹבְדֵּ

הַתְּפִלָּה,   אַחַר  וְעוֹבֶרֶת  שֶׁחוֹלֶפֶת  אַחַר  מֵּ כְלָל,  מֶת  א  עֲבוֹדַת 

וְעַד אַרְגִּיעָה לְשׁוֹן שָׁקֶר". וְאַף  לָעַד  מֶת תִּכוֹן    וּכְתִיב: "שְפַת א 

מֶת   בֶא  תַּמָה  עֲבוֹדָה  את  נִקְרֵּ ינוֹנִים  הַבֵּ גַת  מַדְרֵּ י  לְגַבֵּ ן,  כֵּ פִי  עַל 

ינוֹנִים,   הַבֵּ גַת  בְמַדְרֵּ גָתוֹ  מַדְרֵּ כְפִי  אִישׁ  אִישׁ  שֶׁלָּהֶם,  לַאֲמִתּוֹ 

תִּכוֹן   מֶת  א  "שְפַת  ן  כֵּ גַּם  שֶׁבִתְפִלָּתָם  בְאַהֲבָתָם  א  קוֹרֵּ ינִי  וַהֲרֵּ

ר בְחִינַת אַהֲבָה  ־ אִיל וּבְכֹחַ נַפְשָׁם הָא  לָעַד", הוֹ  לֹהִית לַחֲזֹר וּלְעוֹרֵּ

י   יְדֵּ עַל  בְיוֹם  יוֹם  י  מִדֵּ הַתְּפִלָּה  בִשְׁעַת  בְהִתְגַּבְרוּתָהּ  לְעוֹלָם,  זוֹ 

גָתָהּ.   הֲכָנָה הָרְאוּיָה לְכָל נֶפֶשׁ כְפִי עֶרְכָהּ וּמַדְרֵּ

אמת. אמת היא ההליכה  עבודת ה' שיש לה הפסק אינה עבודת  

אחר משהו עד הסוף, בלי 'לזגזג' ובלי לשוב אחורה. אדמו"ר  

הזקן מתאר את עבודת ה' הרצויה בלשון הפסוק "שפת אמת", משום שעובד ה' אמתי לא רואה  

הוא רק 'שפה' שלה. עובד ה'    –את עצמו כאמת בעצמה, אלא כמגלה ומבטא אותה בעבודתו  

היא רק הקב"ה בעצמו. לעומתו, טעותו של השקרן כפולה:  אמתי מכיר בכך שהאמת בעצמה  

הוא גם חושב שהוא יכול מצד עצמו לתפוס את ה', וגם הוא חושב שהוא מצליח לתפוס את ה'  

 היכן שה' כלל לא נמצא. 

אהבת ה' שהתגלתה 
לבינוני בתפילתו 

חוויה איננה סתם עוד 
מתוך מכלול החוויות 
האנושיות שהוא 
חווה במשך היום. 
אצל הבינוני תמיד 
תישאר התפילה 
כחוויה המכוננת 

 ביותר
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כפי  שהרי  אמת;  עבודת  איננה  הבינונים  של  התפילה  שעבודת  לכאורה  עולה  זאת,  כל  לאור 

נוני בשעת התפילה חולפת מיד לאחריה. אך אדמו"ר הזקן לא האהבה המתעוררת לבי  –שלמדנו  

של   התפילה  עבודת  שגם  מסביר  הוא  כך.  לומר  רוצה 

משום  מדוע?  לאמיתו.  אמת  עבודת  היא  הבינונים 

שאהבת ה' שהתגלתה לבינוני בתפילתו איננה סתם עוד 

החוויות   מכלול  מתוך  חווה חוויה  שהוא  האנושיות 

במשך היום. אצל הבינוני תמיד תישאר התפילה כחוויה  

המכוננת ביותר ביום: בתפילה היו לו את הרגעים שלא 

הראיה   רוצה.  באמת  הוא  מה  ידע  הוא  בהם  יישכחו, 

זו חוויה אמתית לגמרי היא  הטובה ביותר לכך שהיתה  

העובדה שבכוחו של הבינוני לעורר את אהבתו זו בכל  

 יום מחדש כאשר הוא עומד בתפילה. 

לחווית  כניגוד  בתפילה  הבינוני  חווית  את  לדמות  ניתן 

הטראומה המתוארת אצל הפסיכולוגים. טראומה, לפי הפסיכולוגים, היא חוויה שלילית מאד  

ם, והנפש משחזרת אותה כל הזמן בניגוד לרצונה. כניגוד לכך, עוצמתית שלא עוזבת את האד

הבינוני חווה בה חוויה מאוד עוצמתית    –אדמו"ר הזקן מתאר את התפילה  כ'טראומה חיובית'  

 .4של אהבת ה', כך שיכולתו לשחזר אותה כל פעם מחדש 

 נקודה האמצעית 

מֶת הִיא מִדָתוֹ שֶׁל  רוּ כִי הִנֵּה מִדַת א  ם  יַעֲקֹב, הַנִקְרָא בְרִיחַ הַתִּיכוֹן הַמַבְרִיחַ מִן הַקָצֶה אֶל הַקָצֶה, מֵּ

שֶׁהִי  הָאֶמְצָעִית,  נְקֻדָה  מַבְרִיחַ תּוֹךְ  גָה  וּמַדְרֵּ מַעֲלָה  דַרְגִּין, וּבְכָל  כָל  עַד סוֹף  גוֹת  וּמַדְרֵּ א  הַמַעֲלוֹת 

מֶת שֶׁלָּהּ.   נְקֻדַת וּבְחִינַת מִדַת א 

ננסה לצייר לעצמנו מדרגות הבנויות כספִירלה, עולים ומסתובבים, ובנקודת האמצע ניצב עמוד  

איתן סביבו בנויות המדרגות. אם יעלה אדם במדרגות הללו יתכן שלא ישים לב לעמוד, ויחשוב  

 
האמת היא שבכל טראומה החוויה העֹצמתית שלא עוזבת את האדם היא חיובית בעצם, ועל מנת    4

של הנפש נדרש לחשוף את הנקודה החיובית שביסוד הטראומה. להרחבה על כך ראה   להגיע לריפוי
 "השלכות נפשיות של המלחמה".   7חוברת מעמקים מס'  

הכרת האמת היא 
שכל יגיעתי בעבודת 

א ה' אינה אל
המדרגות מסביב, אך 
מי שמחזיק פה את 
הכל הוא הקב"ה 
שיורד כעמוד 
 מלמעלה למטה.
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גבי השנִיה. אותו אדם מדמה שה'מטה' מחזיק את ה'מעלה', אך   בנויות אחת על  שהמדרגות 

 טעות יסודית בהבנה מה עומד לפניו. כמובן שזו 

כך גם בעבודת ה': האדם עובד ומתאמץ, אך עליו לשים לב לנקודת האמצע, לנקודת האמת. 

הכרת האמת היא שכל יגיעתי בעבודת ה' אינה אלא המדרגות מסביב, אך מי שמחזיק פה את  

מת, בלעדיו  הכל הוא הקב"ה שיורד כעמוד מלמעלה למטה. רק ה' עושה שאצליח לגעת בו בא

מטה. אל לנו לחשוב שעבודת ה' מבוססת על המאמץ האישי  -הייתי מסתובב סביב עצמי למטה

שלנו, כך שה'מעלה' מבוסס על ה'מטה'; להיפך, כל עלייה שאנו עולים מבוססת על המתנה של  

 ה' מלמעלה למטה. 

 מדת אמת 

מֶת הִיא נַחֲלָה בְלִי מְצָרִים,    וּמִדַת א 

כאשר האדם לא מייחס את עבודתו לעצמו אלא לה' )על ידי שהוא מתחבר למדת האמת, כאמור(  

 בלי שום גבולות.   –הוא זוכה להיות קשור לקב"ה בעצמו, ולכן זו "נחלה בלי מצרים"  

ין לָהּ שִׁעוּר לְמַעְלָה עַד רוֹם הַמַעֲלוֹת   וְאֵּ

יוון שמידת האמת היא הקשר לקב"ה בעצמו, ממילא אין בה משמעות למדרגות, ואין להם  מכ

 שיעור. 

ן, ]כַיָדוּעַ לְיוֹדְעֵּ  גוֹת שֶׁלְּמַעְלָה הֵּ י מַעֲלוֹת וּמַדְרֵּ ם כְאַיִן לְגַבֵּ גוֹת שֶׁלְּמַטָה הֵּ "ן  וְכָל מַעֲלוֹת וּמַדְרֵּ י חֵּ

מַדְרֵּ  שֶׁל  וּמוֹחִין  רֹאשׁ  מִבְחִינַת  שֶׁבְחִינַת  לְמַטָה  ן  הֵּ תַּחְתּוֹנוֹת  בַיִם  גוֹת  עֶלְיוֹנוֹת  עַקֵּ גוֹת  מַדְרֵּ י  וְרַגְלֵּ

י הַחַיוֹת כְנֶגֶד כֻלָּן"[.  הֶן, וּכְמַאֲמַר רַזַ"ל: "רַגְלֵּ  מֵּ

בדרך כלל כשאנו עולים בסולם מלמטה למעלה אנו מרגישים שאנחנו עולים שלב אחרי שלב, 

הוא נראה לנו מרחף באוויר... אך  –בר נמצא הרבה מעלינו בסולם ואם אנחנו רואים מישהו שכ

עומדים   בו  כאשר בכל שלב  למטה,  מלמעלה  סולם  זהו  הפוך ממש;  הסולם של מדת האמת 

כלולים בשלבים   כל השלבים שנמצאים למטה  כי  למטה,  עוד שלבים  מרגישים שאין  בסולם 

 שמעליהם. 

אמת. כאשר האמת מאירה אין מקום למדרגות כפי שהוסבר, אנו מדברים על סולם של מדת ה

גם במי שנמוך ממנו.  רואה את האמת בכל אדם,  כי הכל כלול בה. איש אמתי  יותר,  נמוכות 
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כל  את  בו  ראה  הוא  תפילין,  שמניח  פשוט  יהודי  על  הסתכל  הקדוש  האר"י  כאשר  לדוגמה, 

כמו כן, כאשר תינוק  הכוונות העמוקות שדרש, על אף שאותו יהודי כלל לא היה מודע אליהן.  

 מחייך אלינו אנו רואים זאת כביטוי לתקשורת, על אף שהתינוק בוודאי לא יודע לפרש זאת כך. 

 כך היא מדת האמת, מדה עצמית של בלי גבול המאירה את הכל וכוללת הכל.   

 

 ביאור מאמר אמונה וביטחון 

כיצד מביאים את הגאולה? מהי אמונה לא בשלה? ומה אכלו בני  
 בצאתם ממצרים?   ישראל 

 אות ו' 

והנה אמונה ובטחון הם בסוד השם הקדוש, שם הגאולה, "אהיה אשר אהיה", "אהיה עמם בצרה  

זאת )בטחון, מקרוב( אשר אהיה עמם בשיעבוד שאר מלכויות )אמונה, מרחוק(". כיום עלינו  

את  להמשיך את "מקיף" האמונה של ה"אהיה" השני )האמונה הפשוטה של כל בית ישראל בבי 

"אני מאמין באמונה שלמה בביאת המשיח, ואף על פי שיתמהמה עם כל זה אחכה לו    – המשיח  

כלומר שהנני מחכה לו ומאמין שיכול לבא בכל יום והלואי שיבוא היום, אך    – בכל יום שיבוא"  

ללא בטחון גמור שודאי יבוא היום( ב"פנימיות" הבטחון של ה"אהיה" הראשון )לבטוח ודאי  

כי כשל כח הסבל מחד גיסא, ומאידך גיסא   – "כי בא כי בא"    – למה קרובה לבא  שהגאולה הש 

תחושת ביאת עת דודים מתעוררת בקרבנו ברצון עז לפעול את חלקנו אנו בשלבי תהליך הגאולה  

אחישנה" דוקא( "כימי צאתך מארץ מצרים אראנו נפלאות". בזכות ההתקשרות    – בבחינת "זכו  

שבזכות    – "לכתך אחרי במדבר בארץ לא זרועה"    – מן יציאת מצרים  לזכרון הבטחון שהיה לנו בז 

זו זכינו לנסים גלויים, גלוי שם הוי' ב"ה שלמעלה מן הטבע לגמרי, כך נזכה להגיע לבטחון  

גמור בביאת המשיח "נאו". ובבא הבטחון באה "אתחלתא דגאולה", ועל כן תזכה יציאת מצרים  

 להיזכר אף לימות המשיח. 

יותר,  שהיתה    ובעמק  הטהורה  האמונה  דהיינו  ממצרים",  אבותינו  נגאלו  האמונה  "בזכות 

ימי רדו שנות   כו'( משך כל  לאבותינו )ובפרט לנשים צדקניות שבדור, שבזכותן בפרט נגאלו 

"אהיה    – הגלות. בבוא עת דודים, נמשכת אמונה זו בבחינת בטחון, וזהו סוד ה"אהיה" הראשון  
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"מיכלא דמהימנותא"    – אליכם". והיינו שתי הבחינות שבמצה    "אהיה שלחני   – עמם בצרה זאת"  

)"קטנות א'", בחינת אמונה פשוטה הקודמת ל"גדלות א'", בחינת "ידיעת המציאות", כמבואר  

בדא"ח( ו"מיכלא דאסוותא" )"קטנות ב'", בחינת בטחון חזק, סוד שם אכדטם, כמבואר במ"א,  

ב'", בחינת "ראית המהות",   ל"גדלות  לגבי הגאולה העתידה  הקודמת  וכך  כמבואר בדא"ח(. 

"למען תזכור את יום צאתך ממצרים כל    – )ועל ידי ההתעצמות לקיים את ה"זכירה" הראשונה  

חייך'   ימי  "'כל  חייך",  לגאולה    – ימי  ההתקשרות  שבזכות  דהיינו  המשיח",  לימות  להביא 

היה", עלינו להמשיך  הראשונה מתחזקים בבטחון גמור ביחס לגאולה העתידה כנ"ל(, "אשר א 

את האמונה בביאת המשיח )ותחית המתים( בבטחון גמור. בבוא הבטחון בלבנו ובמעשה ידינו  

 אזי באה "אתחלתא דגאולה" בגלוי כנ"ל, "ולא עיכבן אפילו כהרף עין". 

 להפוך את האמונה לביטחון 

כיצד נגאלו אבותינו ממצרים? אפשר לחשוב שעם ישראל היה משועבד במשך שנים רבות ללא  

כל תקווה, ופתאום החליט ה' לבוא ולגאול אותו. אך פה הרב מצייר את גאולת מצרים  בצורה  

כך שה' יגאל  שונה: עם ישראל האמין במשך שנים רבות ב

לביטחון.  הפכה  האמונה  כאשר  הגיעה  והגאולה  אותו, 

אור  פנימי;  אור  הוא  והביטחון  מקיף,  אור  היא  האמונה 

נכנסת  דודים'  'עת  מגיעה  כאשר  אך  קיים,  תמיד  האמונה 

 האמונה בפנימיות והופכת לביטחון ולגאולה שלמה. 

בעומק יותר, לא רק שהגאולה מגיעה 'בזכות' הביטחון, אלא 

בעצמו  ה הביטחון  היא  לעם    –גאולה  שיש  הביטחון  עצם 

ישראל ללכת על הגאולה הוא הגאולה בעצמה. כדי שנוכל  

עלינו  לגאולה  הביטחון  שבין  העצמי  הקשר  מהו  להבין 

 להתבונן כיצד הרב מצייר פה את תהליך הגאולה. 

 הגאולה כהתבגרות 

הגאולה מתוארת פה כמורכבת מארבעה שלבי התבגרות בנפש )המופיעה בכתבי האר"י(: קטנות 

א', גדלות א', קטנות ב', גדלות ב'. קטנות א' מקבילה לאמונה, וקטנות ב' לביטחון. האמונה  

בנפש היא כאשר הילד הקטן חושב שכאשר יגדל הוא יהיה אבא. כאשר הילד אכן גדל, האמונה 

ה שלו  הללו  המופשטת  השלבים  שני  אכן,  אבא.  ולהיות  להתחתן  ניגש  והוא  לביטחון  ופכת 

כל מהלך הגאולה 
הוא הפיכת האמונה 
לביטחון עוד ועוד, 

השלמה והגאולה 
היא השלב בו עם 
ישראל הולך על 

הביטחון שלו בה' עד 
 הסוף
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א',  גדלות  כנגד  'ידיעת המציאות'  לשניים:  מחלק  ה'גדלות' הרב  את שלבי  'קטנות';  נקראים 

וראית המהות כנגד גדלות ב'. כאשר הילד הקטן נהיה בחור בוגר הוא כבר לא מאמין שהוא יהיה  

'ידיעת  –, אלא הוא כבר יודע מה המשמעות של להיות אבא אבא בלי להבין בכלל במה מדובר

המציאות'. כמו כן, לאחר שהבחור ניגש בביטחון להתחתן ולהיות אבא הוא הופך להיות אבא 

 בפועל ובכך מגיע לשלב של 'ראית המהות'.  

לבטא  באים  אנו  לגדלות  מקטנות  התבגרות  כשלבי  הגאולה  תהליך  את  מציירים  אנו  כאשר 

שהגאולה איננה מטרה חיצונית לה אנו מייחלים בקוצר רוח, אלא היא שלב שיא של ההתבגרות  

כל מה אחרות,  במילים  ישראל.  עם  ועוד,  של  עוד  לביטחון  האמונה  הפיכת  הוא  הגאולה  לך 

והגאולה השלמה היא השלב בו עם ישראל הולך על הביטחון שלו בה' עד הסוף. ניתן להמחיש  

לאבא   להפוך  כדי  קודם:  שהבאנו  המשל  פי  על  זאת 

ללא   אבל  ופנימיים,  חיצוניים  דברים,  הרבה  דרושים 

גם   ספק עיקר ה'אבהות' היא ההתבגרות של האדם. כך 

נחדור   הגאולה תלויה בהרבה דברים חשובים, אך אם 

בה'   האמונה  שזו  נגלה  הגאולה  של  העצמית  לנקודה 

 שהופכת לביטחון. 

 אמונה לא בשלה 

בתקופת שהותו של עם ישראל במצרים היו ניסיונות של  

חלקים מהעם לצאת לגאולה, אך הם לא צלחו )כמסופר  

ת הללו היא  בדברי חז"ל(. הסיבה לכישלון של הניסיונו

הפכה   לא  היא  ולכן  בשלה,  הייתה  לא  שהאמונה 

לביטחון מתוקן. הביטחון שהניע את הניסיונות לצאת ממצרים היה ביטחון עצמי יותר משהיה  

ביטחון בה', ולכן הוא נידון לכישלון. פעמים רבות הטעות בביטחון היא עדינה, כאשר האדם  

ות עד כמה ה' הולך על העולם וראוי לסמוך  נתון בעיקר בביטחון של עצמו בה' ולא בהתבוננ

עליו ולבטוח בו. כאן מתבטא בעיקר ההבדל בין אמונה לא מתוקנת לבין אמונה מתוקנת שבשלה 

האמונה שלו לא בשלה; וכאשר    –להפוך לביטחון: כאשר האדם חושב על האמונה של עצמו  

אמונה שבשלה להפוך    זו  –האדם חושב על ה' כמה הוא מאמין בעולם ו'מזמין' להאמין בו  

 לביטחון. 

כאשר האדם חושב 
על האמונה של עצמו 

האמונה שלו לא  –
בשלה; וכאשר האדם 
חושב על ה' כמה 

וא מאמין בעולם ה
ו'מזמין' להאמין בו 

זו אמונה שבשלה  –
 להפוך לביטחון. 
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 אהיה אשר אהיה 

מתי אירע השלב של הפיכת האמונה לביטחון בגאולת מצרים? כאשר ה' מדבר עם משה רבנו  

במעמד הסנה הוא מנסה להפוך את האמונה שיש לו )ולכל עם ישראל( לביטחון של גאולה. לכן  

אהיה עמם בשיעבוד שאר  אשר  "אהיה עמם בצרה זאת,    –ה' אומר למשה "אהיה אשר אהיה"  

כל    לע"; בדברים הללו ה' רוצה להחדיר במשה רבנו ביטחון. כעת משתנה לנו המבט  מלכויות

המופתים שאירעו אחר כך: לא מדובר במיסטיקה; הם נוצרו מתוך ביטחון פשוט שה' החדיר  

ל  במשה רבנו. לאחר מכן משה רבנו 'מדביק' את כל עם ישראל בביטחון שלו בה', ועם ישרא 

 יוצא ממצרים.  

 מזון של ביטחון 

לכך שבני ישראל ביציאת מצרים היו בביטחון מוחלט בה'? כדי    הטובה ביותרההוכחה    ימה

לענות על כך נשאל שאלה אחרת: מה אכלו בני ישראל בצאתם ממצרים עד שה' הוריד להם את  

המן )תקופה של כחודש(? לא כתוב שהם אכלו שום דבר. חז"ל אמנם אומרים שהם אכלו מצות, 

כך חזק  -כול בכלל. בני ישראל היו נתונים כלאך מפשט הפסוקים נראה שהם לא היו צריכים לא

כל   קיבלו את  חיצוני שיזין אותם; הם  זקוקים למשהו  לא היה  בביטחון שלהם בה' עד שהם 

החיות הנדרשת מעצם הקשר שלהם ה'. מאוחר יותר, כאשר בני ישראל יצאו לרגע מהסחף של  

גלים להתחיות מהביטחון הם כבר לא היו מסו  –הביטחון ופתאום תפסו באיזה מצב הם נמצאים  

 בלבד, והתחילו להתלונן שהם רוצים אוכל... 

והנה, כשם שהגאולה הראשונה באה מתוך הפיכת האמונה לביטחון בה', כך גם בימינו עלינו 

 להפוך את האמונה לביטחון כדי להביא את הגאולה השלמה. 
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 הנכחת ה' בנפש  –למוד חסידות 

 5ליט"א שאלות ותשובות עם הרב יצחק שפירא ש 

 ]נגון 'לכתחילה אריבער'[

שאלה: למה בחסידות מדובר רבות על עולמות שלא נוגעים אלינו כלל? ישנם מאמרים שלמים ]

 על היחסים בין עולמות, ועל הסברי מושגים שלכאורה כלל לא נוגעים אלינו...[ 

 אלֹקות בעולם הזה   – שפת החסידות  

 לפני שאענה, ניתן שתי הקדמות: 

החסידות משתמשת בשפה שבנויה על שפה נוספת, שגם היא בנויה על שפה: שפת התורה, א.  

גביה שפת חסידות   ועל  ואז שפת החסידות הכללית  מעליה שפת הזהר, מעליה שפת האר"י, 

ולקלוט  חב"ד. את כל 'בליל השפות' הזה עלינו לתרגם לשפה המדוברת שלנו, על מנת להבין  

באמת לא קל לקלוט את כל השפות האלה, גם כל אחדת לחוד וכל־שכן   –כיאות את החומר  

 כאשר כולן מתערבבות יחד... 

 
 כט טבת תשפ"ד, דורשי יחודך. נרשם ונערך ע"י עפר בן יעקב. לא מוגה מאד. 5
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בחסידות יש חיבור מאד מיוחד: יכולת להתעסק בעניני אלוקות, שהיא לכאורה מאד רחוקה, ב.  

ענין מאד קרוב ומאד נוגע, שיהודי עובד ה' חי ומרגיש   –מצד אחד; ומצד שני בעניני עבודה  

רצון ה''. החיבור  בכל עסקיו ועניניו, השאלה הפשוטה 'האם מה שעשיתי )או אעשה( כעת הוא ל

לֹהִים בַשָמַיִם וְאַתָּה עַל הָאָרֶץהזה הוא מורכב: מצד אחד, " ן יִהְיוּ דְבָרֶיךָ מְעַטִים,  כִי הָא  .  6..."עַל כֵּ

שני   בְךָ  "   –מצד  וּבִלְבָָֽ בְפִיךָ  מְאֹד  הַדָבָר  לֶיךָ  אֵּ קָרוֹב  כִי 

עֲשתֹוֹ  איננו  . החיבור הזה הוא קשה, כי באופן פשוט  7" לַָֽ

אלינו,   שנוגע  ומה  אלינו;  נוגעת  שהאלקות  מרגישים 

  –ומוחשי לנו כיצד הוא משפיע על חיינו ומנווט אותם  

כי   כאלֹקות,  בעינינו  נראה  לא  זו הכבר  ופשוט.  חי  וא 

 המורכבות. 

בנוסף, בדורנו מדובר רבות מאד על חשיבות המודעות 

ומושגים   רב  ידע  המציאות  בתוך  התפתחו  העצמית. 

לעתים מדוברת ולעתים מקצועית    – , שפה שלמה  שלמים

של עיסוק בנפש. מצד אחד העובדה הזו והשפה הזו   –

בעולם מקלה עלנו להיות קרובים יותר להבנת החסידות, 

זו תחושה מרחיקה, כי הגדרות החסידות רחוקות יותר מהגדרות של    –מודעות לנפש; ומצד שני  

בה עוסקים בה בעולם היום, ללמוד חסידות בצורה   היום, ולכן קשה, אחרי עיסוק בנפש מהזוית

 טובה ואמתית. 

אחרי ההקדמות הללו, למה כדאי ללמוד? איך הלמוד יכול להקל עלינו? אנחנו מאמינים שהוא  

 כן נוגע אלינו, אבל איך ולמה? 

בלי לשייך אותם אליו, אלא רק בשביל   –אם כאשר אדם לומד מושגים רבים בחסידות ובקבלה 

תם כמה שיותר ובצורה כמה שיותר מעמיקה, כך שיובנו כמה שיותר בהיר; אבל כאשר  להבין או

הוא מסיים הוא 'סוגר את הספרים', עוזב את מה שלמד בחסידות, ושואל את עצמו הרבה שאלות 

 על עצמו: איך הוא מחבר את עצמו, באמצעות מה שלמד כעת, לעבודת ה'? 

 
 קהלת ה, א. 6
 דברים ל, יד.  7

בחסידות יש חיבור 
מאד מיוחד: יכולת 
להתעסק בעניני 
אלוקות, שהיא 

לכאורה מאד רחוקה, 
מצד אחד; ומצד שני 

ענין  –בעניני עבודה 
 מאד קרוב ומאד נוגע
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בות דחוקות כדי להרגיש טוב, אלא באמת שואל אם הוא שואל בכנות, ולא מנסה לענות תשו

הוא מגיע להבנה של מושגי החסידות  על עצמו, בצורה שמועילה לכל עבודתו    –כמו שצריך  

 בכלל.  

 עיקר התפלה: הבקשה להרגיש את חשיבותה 

ישנה דוגמא פשוטה: יהודי שמנסה לכון בתפלה, ו'לא נדבק לו' כל־כך... הוא 'מריץ' את התפלה,  

ורם לו מהפה, והנה הוא כבר מסיים. כאשר יהודי מסיים כזו תפלה, הוא שואל את עצמו הטקסט ז

שאלות פשוטות. נסו לחשוב, מה הוא שואל? מה אני אמור לשאול את עצמי כשאני גומר תפלה  

 ומרגיש שהיא לא מוצלחת? 

 ]למה להתפלל אם היא לא נותנת לי את מה שרציתי?[  

שבסיום  לרצון"  ב"יהיו  שקופצת  הפשוטה  השאלה  זו  נכון, 

עלינו  אחרי  פתאם"  מפחד  תירא  ב"אל  או  עשרה,  שמונה 

יכול לענות בדרך החסידות   כזו אני  לשבח... אבל, על שאלה 

ברגע אחד, כי התשובה פשוטה מאד: אם כשגמרת את התפלה  

מה זו התפלה הזו, הרי בצורה שבה     –שאלת את השאלה הזו  

אפשר לומר שאמנם   –התפללתי אותה היא סתם בזבוז זמן אני 

 –כל התפלה היתה בזבוז זמן, אבל השאלה שהיא הביאה עמה  

אם המתפלל מחליט לשאול אותה את ה', ולא שהיא נשארת  

'אקורד הסיום' בו הסתיימה התפלה, הבקשה   –אצלו פילוסופית ורק מרחיקה אותו מה'   זהו 

מצדיקה את כל התפלה, היא עיקר התפלה    –לה היא בזבוז זמן"  "הלואי שלא הייתי מרגיש שהתפ 

 של האדם. זו הבקשה של סוף התפלה. 

שהוא היה מתפלל באריכות, ובעיקר    –יש ספור חסידי על תלמידו הרה"ק רבי צבי הירש משרת  

היה מרגיש כאילו בא לפגישה, והוא   –מאריך ב"ונפשי כעפר לכל תהיה", וכשהיה צועד אחורה  

העסק לא עבד... זו היתה העבודה שלו, זהו עיקר התפלה. כתוב   –מנה 'אחורה', בבאסה יוצא מ

שפעם זה לקח לו כמה שעות, והרבי שלו, רבי מנחם־מענדל מרימינוב, קרא לו באמצע התפלה  

 וביקש ממנו להפסיק... 

הבקשה "הלואי שלא 
הייתי מרגיש 

שהתפלה היא בזבוז 
מצדיקה את  –זמן" 

היא עיקר כל התפלה, 
 התפלה של האדם.
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 יש עוד מנהג, שתקן השל"ה הקדוש, שהמתפללים בנוסח אדמו"ר הזקן נוהגים בתפלה. מישהו 

. אם התפלה 'לא עבדה', אנחנו 8יודע מהו? יש מנהג לקום באמירת "ואנחנו לא נדע מה נעשה" 

 לפחות קמים ומנסים לעשות משהו. מה נעשה?!לא יודע, אבל נקום, לפחות נראה יזמה ורצון.

אם ככה היא נראית, אז    –מה בדרך כלל קורה? אם יהודי מתפלל תפלה לא טובה, ואז שואל  

אז באמת התפלה היא בזבוז זמן, הפסדת,   –לה הזו מעוררת את השואל לתשובה  לְמה? אם השא

הרווחת את הכל. כך אתה יכול לחבר לאט    –אבל אם השאלה שבסופה היתה משאלה, בקשה  

 לאט בין מה שלמדת בחסידות לחייך. 

 הרגשת נוכחות ה' בעולם דרך גדלותו בכלל 

  – מה עוזר שאני לומד חסידות? נסביר איך זה עוזר. כשלומדים חסידות לומדים הרבה מושגים 

וכו'   צמצום,  רשימו,  קו,  אותם   –עולמות,  לחבר  יכול  אני  אותם  לומד  כשאני  הכוונה?   מה 

 לשאלות שלי. אם אני מבין את המושגים האלו, אני יכול לחבר אותם לשאלות שלי.  

עולמות. מה אומר לנו ומועיל לעבודתנו שישנם עולמות   –הזכרנו  נקח את המושג הראשון ש

אני   הרי  לגבי    לארבים?  אבל  רוחניים.  עליונים,  עולמות  ימיני  בכל  מה מתרחש  יודע  באמת 

 הם נותנים לי תשובות. –השאלות הקיומיות שלי על הקשר שלי לה' 

ובמשך כמה שנות ריחוק,   יש סיפור על אחד מאדמו"רי ויז'ניץ, שהיה לו תלמיד שגויס לצבא, 

הוא היה מסיים את התפלה )ואולי לפעמים בלי שהיה מתפלל בכלל( ואומר "גוט שבת, רעבע".  

בדיוק כמו בתור חסיד, בתוך הקהלה, כך היה נוהג גם בצבא. כאשר אותו חסיד השתחרר, הוא 

הרבי שמח    הגיע לבית המדרש בשבת הראשונה ונגש לאחרי התפלה לאדמו"ר, לומר 'גוט שבת'. 

מאד שהוא חזר, ואמר לו: "כל השנים שאמרת גוט שבת, עניתי לך". חסידים ספרו, שאכן הרבה  

כאילו פנה למישהו ואומר 'גוט  –לפני, אחרי או תוך כדי התפלה   –פעמים היו רואים את הרבי  

 שבת'. 

 
ראוי לומר 'ואנחנו לא נדע'    ,ה"במג"א: "כתב בשלראה שו"ע או"ח סימן קלא, ס"ק ד   8

 בעמידה. ושניהם בקול רם".  –בישיבה; 'מה נעשה' 
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אם אנחנו מנתחים את הסיפור, אנחנו כמו החסידים שרואים מבחוץ את האדמו"ר אומר 'גוט 

העליונים,   בעולמות  דברים שמתרחשים  מיני  כל  רואים  אנחנו  לאויר...  על  שבת'  הרבי.  אצל 

דברים פלאיים כאלו ניתן לומר שאין קשר אלינו, מה משנה 

לנו לאיזה קיר הרבי מחליט לומר 'גוט שבת'? אבל, אפשר 

ובעולמות   הרבי  אצל  שקורה  מה  שבסוף,  לומר  גם 

אפשרות  להוסיף  אפשר  לנו.  משנה  בהחלט  העליונים 

שלישית, שהעובדה שהוא הצליח לומר כל כך הרבה שנים 

יכלה להיות    –בת' בלי להשבר, ולא ניתק את הקשר  'גוט ש

 רק בגלל שהוא הרגיש קשור, כי הרבי אכן ענה לו. 

עכשיו נסביר את המשל שהבאנו מהספור: יש קשר עמוק 

בין ה' לבינינו, והוא מאד משפיע עלינו. לא תמיד אנחנו  

שמים לב אליו ולהשפעה הגדולה שלו על חיינו; ולא תמיד  

מועי שהוא  בצבא, חושבים  הצעיר  החסיד  כמו  אבל  ל, 

יותר  לומד  שאני  ככל  משפיע.  שהוא  מאמינים  אנחנו 

 ומתחבר יותר, אני יותר מרגיש את הרבי עונה לי. 

אבל, סייג חשוב הוא שכל הלמוד יבוא מתוך אמונה פשוטה. אם אני זורק אליך משהו, ואנחנו 

ר: ככל שתהיה יותר מכוון אתה תקלוט יותר. כך גם בקשר המופשט יות  –מכונים אחד לשני  

  – אתה תרגיש יותר את ההשפעה שמגיעה ממנו. ככל שתרגיש כמה ה' גדול ומשפיע   –כלפי ה' 

 הוא כבר יבוא אליך ואתה תראה אותו לבד. 

 היכולת לומר שה' נוכח בנפשנו 

לאחרונה שמעתי משהו משעשע שקרה באיראן, כמדומני. נשיא איראן, או מישהו חשוב אחר, 

משהו שקומם עליו הרבה מהמוסלמים: הוא אמר שכשהוא דיבר באיזה שהוא מקום  הוא אמר  

זה נגד האסלאם, כי אסור לה' לדבר עם   –הדיבור לא היה הוא, אלא ה' דיבר דרכו. יצאו נגדו  

גם ה'    –אף אחד אחרי מוחמד; אסרו עליו לדבר עם אנשים... אם אדם בא ואמר שה' דיבר דרכו  

 ם, וזו בעיה גדולה... וגם הוא עברו על האסלא

ככל שתהיה יותר 
אתה  –מכוון כלפי ה' 

תרגיש יותר את 
ההשפעה שמגיעה 
ממנו. ככל שתרגיש 
כמה ה' גדול ומשפיע 

הוא כבר יבוא  –
אליך ואתה תראה 

 אותו לבד.
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 " אומרים  אנחנו  הפוך.  זה  זה אמרתי, שאצלנו  את  לֵּבכששמעתי  י  מַעַרְכֵּ מַעֲנֵּה    הוי' וּמֵּ   , לְאָדָם 

אנחנו מפריזים מאד באמירה שה' מדבר דרכנו. גם רבי חנינא בן דוסא אמר "אם תפלתי   –  9" לָשׁוֹן

ביהדות אנו מרגישים ומזכירים המון איך ה' מדבר בנו.   –  10שגורה בפי, יודע אני שהוא מקובל" 

; כתוב  11אפשר לתת לכך אין־סוף דוגמאות: כתוב שכל אחד שלומד "הקב"ה יושב ושונה כנגדו" 

 ... 12" ' דִבֶר בִי וּמִלָּתוֹ עַל לְשׁוֹנִיוירוּחַ ה"

יכול  אנחנו  המושגים  את  יותר  לומדים  ככל שאנחנו  אבל  ענינו,  לפי  אחד  אותם כל  לקשר  ים 

לאנושיות ולמצוא אותם אצלנו בנפש, בהתנהלות ובעבודת ה'. זו המתנה המיוחדת שה' נתן לנו,  

ההרגשה שיש קשר בין ה' לבינינו. כל    –שנעמיק במושגים האלו והם יהיו עצם החיים שלנו  

ושי, החסידות מכונת אותנו לענין זה; בצורה של הרגשה שהקשר שלנו עם ה' מאד אלֹקי ומאד אנ

 והוא בתוכנו לגמרי. 

 "אהיה"!   – 'לתפוס' את ה' בשמו  

.  13"אֶהְיֶה אֲשֶׁר אֶהְיֶהשבת שעברה קראנו בתורה שה' מציג את עצמו "  –נגיד עוד ווארט קצר  

לפי אחד הפירושים הכונה היא שמשה רצה לדעת שה' באמת נמצא בתוך הקריאה שלנו אליו,  

עֲ " –כפי שהוא אמר  לָי קַת בְנֵּיוְעַתָּה הִנֵּה צַָֽ ל בָאָה אֵּ  ...  14" יִשְרָאֵּ

כשאני אומר את שם הוי', ה' נתפס בתוך השם הזה. אנחנו לא קשורים לתכונות או לגילויים של  

הוי', אלא לעצם עצמו, השם שלו. כמו שהאדם מחובר לשם שלו, הקריאה בתורה היא קריאה 

הבטיח לעם ישראל: אם תגידו  הקב"ה    –  15"כל התורה כולה שמותיו של הקב"ה היא"  –לה'  

 בתוכם, "אהיה אשר אהיה"!   אהיהאת השמות שלי, אני 

אני הולך פה בישיבה ולא מכיר את השמות של כולכם, משום מה. אם אני אנסה לתאר לאחד  

לא טוב; ההוא עם האף, עם   –זה יהיה מורכב: ההוא עם הפיאות    –הרמ"ים פה למי אני מתכוון  

 
 משלי טז, א. 9

 ברכות לד, ב. 10
 תנדבא"ר יח. 11
 שמו"ב כג, ב. 12
 שמות ג, יד. 13
 שם ט. 14
 ראה זח"ג, צח, ב.  15
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... אולי אחרי עשר דקות של נסיונות הוא יחשוב שאני מתכון למישהו  החיוך... מאד קשה לתאר

 אחר ממי שאני התכונתי... 

הוא נתפס בו. ה' אומר לנו 'אני נתפס בשם כך־וכך'. יש    –ברגע שאני יודע את השם של האדם  

הוא יהיה   –אבל יש לי שם. "והיה ביום ההוא יהיה הוי' אחד ושמו אחד"    –אלֹקים, גילויים, כח  

צריך  שלו.  בשם  להיות  מוכרח  ה'  כי  שווא,  שבועת  בשמו  להשבע  אסור  לכן  שלו.  בשמות 

 אתה אומר אותו.  להתייחס לזה כאילו אתה מחוייב לשם שלו כאשר 

 שנזכה להרגיש, כאשר אנחנו אומרים דברי תורה ותפלה, שה' רוצה להיות נוכח בדברינו! 

 ]נגנו "אחד יחיד ומיוחד" )נדבורנא([. 

 


